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§ 32
Förslag till riktlinjer för utvecklingen av företagsområdena i Stockholms stad
Dnr E2007--510-00860
Protokollsutdrag

Exploateringskontoret m fl hade den 19 april 2007 avgivit gemensamt tjänsteutlåtande
i rubricerade ärende, till vilket hänvisas. I tjänsteutlåtandet föreslogs - vad avser
exploateringsnämnden - enligt följande:

Exploateringsnämnden föreslår kommunfullmäktige att godkänna riktlinjerna för
utvecklingen av stadens företagsområden.

Yrkanden
Bifall yrkades till kontorets förslag.

Ledamoten Emilia Hagberg (mp) och ledamoten Ann-Margarethe Livh (v) yrkade
bifall till gemensamt förslag som redovisas i bilaga V1.

Beslut
Exploateringsnämnden beslutade, efter propositioner på framställda yrkanden, enligt
kontorets förslag:

Exploateringsnämnden föreslår kommunfullmäktige att godkänna riktlinjerna för
utvecklingen av stadens företagsområden.

Reservation
Mot beslutet reserverade sig ledamoten Emilia Hagberg (mp) och ledamoten Ann-

Margarethe Livh (v) med hänvisning till sitt gemensamma yrkande i bilaga VI.

Särskilda uttalanden
Särskilt uttalande gavs av ordförande Joakim Larsson m fl (m) och tjänstgörande
ersättaren Claes Fleming (fp) enligt bilaga V2.

Särskilt uttalande gavs av vice ordförande Mirja Räihä Järvinen m fl (s) enligt bilaga
V3.

Ersättaryttranden
Ersättaryttrande gavs av ersättaren Torkel Tigerschiöld (mp) och ersättaren Lotten von
Hofsten (v) enligt bilaga VI.

Ersättaryttrande gavs av ersättaren Christer Mellstrand (c) enligt bilaga V2.

Vid protokollet
Åse Geschwind

Rätt utdraget intygar:
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Tillhör § 32, bilaga VI

Exploateringsnämnden
2007-06-14

Tillhör ärende 32

Förslag till riktlinjer för
utveckling av företagsområdena i
Stockholms stad

Emilia Hagberg (mp)
Torkel Tigerschiöld (mp)
Ann-Margarethe Livh (v)
Lotten von Hofsten (v)

Förslag till beslut

Exploateringsnämnden beslutar

Att i hiiviidsak anta beslut om fruslag fil] riktlinjer för utvecklingen av Stadens

företagsområden i enlighet med bilagt tjänsteutlåtande, dock med följande
ändringar och tillägg.

Att verksamhetsområden belägna så att det ges möjlighet till miljövänliga
transportsätt av råvaror och gods, per spår och båt, särskilt skall värnas.

Att expansion av verksamhetsområden ska undvikas på bekostnad av värdefull natur-
och parkmark.

Att därutöver anföra följande:

Historiskt sett har olika, främst industriella, verksamheter tvingats att flytta från staden
allt längre ut i regionen. Viss omvandling av äldre verksamhetsområden kommer alltid
att fortgå.
Dock gäller det att ha ett helhetsperspektiv på staden, att undvika för långa transporter
och om vi önskar se en funktionsblandad levande stad med olika typer av arbetsplatser
gäller det att måna om våra befintliga verksamhetsområden. Därför ar det viktigt att
följa den långsiktiga inriktningen i gällande Översiktsplan som tydligt pekar på stadens
behov att utöver att skapa bostäder även fortsatt avsätta områden som
verksamhetsområden, terminalområden och för kommunalteknisk försörjning. Områden
som möjliggör transporter med båt och tåg ska särskilt värnas men det är också viktigt
att verksamhetsområdet har god kollektivförsörjning för de som jobbar där och att de
utgör en säker och trivsam gång- och cykelmiljö.

Det är viktigt att undvika att exploatera befintliga naturområden. Stockholmarna både de
som lever och arbetar i staden behöver sina grönområden. (Succen, Silicon Valley, är ett
mycket naturskönt område, däri ligger mycket av dess attraktionskraft).



Det är bra att detta underlagsmaterial har tagits fram då det ger en god överblick. Vissa
detaljer och inriktningar kring olika företagsområden kan diskuteras, men detta får ske i
det enskilda plansammanhanget.

Några få saker kan nämnas, såsom att det är viktigt att bibehålla Lövsta som
kommunaltekniskt område, samt de enda två terminalområden som. staden hår pekat ut
och att även att ha kvar möjligheten att utveckla Skrubbaområdet. Det är vidare
tveksamt att det ur försörjningssynpunkt viktiga Slakthusområdet skall omvandlas till
bostadsområde.



Tillhör § 32, bilaga V2

Exploateringsnämnden
2007-06-14

Tillhör ärende 32

Förslag till riktlinjer för
utvecklingen av
företagsområdena i Stockholms
stad

Joakim Larsson m.fl. (m)
Claes Fleming (fp)
Camilla Thorstensson (kd)
Christer Mellstrand (c)

Särskilt uttalande

Förslaget till riktlinjer pekar på viktiga åtgärder som kan stärka företagsområdena i
Stockholms stad. I bland annat Sla.kthusområdet är kommunen även berörd som

fastighetsägare varför det är angeläget att Fastighetskontoret inkluderas i den fortsatta
processen.



Tillhör § 32, bilaga V3

Exploateringsnämnden
2007-06-14

Tillhör ärende 32

Förslag till riktlinjer lär
utvecklingen av företagsområdena i
Stockholms stad

Mirja Räihä Järvinen m fl (s)

Särskilt uttalande

Stockholm behöver fler och växande företag. En grundläggande förutsättning för ett
dynamiskt och växande företagande är goda förutsättningar fr företag att hitta
ändamålsenliga lokaler, fastigheter och mark för företagens verksamhet. Vi välkomnar
det gemensamma arbetet mellan SBR, stadsbyggnadskontoret, exploateringskontoret
och trafikkontoret.

Vi ser fram mot det gemensamma arbetet mellan exploateringsnämnden och andra
berörda nämnder och styrelser. Avslutningsvis vill vi betona vikten av att nämnderna
bedömer ärendet utifrån sin sakkunskap och vikten av dialog med berörda företag.
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Exploateringskontoret
Stockholm Business Region AB
Siads byggnadskontoret

Trafikkontoret

Kristina Tidestav, Stockholm Business Region
Tfn: 08-508 28 022
SBR Dnr 42-083t2007

Torsten Malmberg, Stadsbyggnadskontoret
Tfn: 08-508 26 652
SBK Dnr: 2007-36045-35

Gunnar Jensen, Exploateringskontoret
Tfn: 08-508 26 958
BxN dnr: E2007-510-00860

Annette Scheibe, Trafikkontoret
Tfn: 08-508 26 149
Tk dnr: T2007-510-01529

32-
TJÄNsnumÅTANns

SID 1 (7) 2007-04-19

Till Exploateringsnämnden , Styrelsen för
Stockholm Business Region, Stadsbygg-
nadsnämnden, och Trafik- och renhåll-
ningsnämnden

Förslag till riktlinjer för utvecklingen av företagsområdena
i Stockholms stad

Förslag till beslut

Stadsbyggnadsnämnden, exploateringsnämnden, styrelsen för Stockholm Busi-
ness Region och trafik- och renhållningsnämnden beslutar följande:

att föreslå kommunfullmäktige att godkänna riktlinjerna för
utvecklingen av stadens företagsområden.

Trafik- och renhållningsnämnden och styrelsen för Stockholm Business
Region beslutar följande:

att ge Trafikkontoret och Stockholm Business Region i uppdrag
att initiera ett arbete i syfte att rusta upp företagsområdena.

BESOI SADRESS : DROTTNINGGATAN 33

TFN: 08-5 08 28 000 , P AX: 08-508 090

E-POST : kristina . tidestav @ sbr.stockholm.se
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Krister Schultz
Exploateringsdirektör

Olle Zetterberg
VD Stockholm Business Region

Stadsl3yggnadsdirektör Trafikdirektör

Bilaga: Riktlinjer för företagsområden i Stockholms stad

Sammanfattning

Grunden får stadens tillväxt är att Stockholm är en attraktiv plats för före-
tag. Det förutsätter att Stockholm kan erbjuda goda förutsättningar för att
driva, starta och etablera företag. Det ställer i sin tur krav på att det finns
tillgång till lokaler, mark, arbetskraft, bostäder och i övrigt goda förutsätt-
ningat för näringslivets utveckling. Det är vfictigt an kunna ^;]Tg0.3 0 se
väl behovet av nya bostäder som företagsamhetens behov av mark och
lokaler. Det är också viktigt att kunna vara :tydlig mot och skapa trygghet
för näringslivet med vilken framtida inriktning staden ser för olika före-
tagsområden.

Stadsbyggnadskontoret, Exploateringskontoret, Stockholm Business Regi-
on och Trafikkontoret har därför bedrivit ett arbete med att ta fram riktlin-
jer för utvecklingen av stadens företagsområden. Riktlinjerna ska ligga till
grund för stadens planering i och i anslutning till företagsområdena och
för stadens rådgivning i etableringsfrågor till företag.

För att samla in underlag till riktlinjerna gjordes en övergripande inventer-
ing av varje företagsområdes innehåll, användning, förutsättningar och
historiska utveckling. Inventeringen har sedan under hösten 2006 och bör-
jan av,våren 2007 legat till grund för arbetet med att ta fram riktlinjerna
för den framtida utvecklingen av de olika företagsområdena. I riktlinjerna
föreslås vilken utveckling som är lämplig för respektive företagsområde
baserat på vilka verksamheter som finns i områdena idag, närheten till
befintlig bostadsbebyggelse och infrastruktur samt vilka planer som finns
för nya bostäder och infrastruktur i anslutning till områdena.

Förslaget till riktlinjer har tagits fram av berörda förvaltningar och bolag,
och sedan under senare delen av våren 2007 kommunicerats med de före-
tagsgrupper som finns i företagsområdena.
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I arbetet med riktlinjerna har frågeställningar om företagsområdenas fysis-
ka skick kommit upp. I ett flertal företagsområden anses de yttre miljöerna
behöva ses över. Trafikkontoret och Stockholm Business Region föreslås
få i uppdrag att göra en översyn av företagsområdena och initiera ett lång-
siktigt arbete i syfte att rusta upp företagsområdena. Berörda stadsdelsför-
valtningar som ansvarar för investeringar och underhåll av parkmark bör
också medverka i arbetet.

Bakgrund

Grunden för stadens tillväxt är att Stockholm är en attraktiv plats för före-
tag. Det förutsätter att Stockholm kan erbjuda goda förutsättningar för att
driva, starta och etablera företag . Det ställer i sin tur krav på att det finns
tillgång till lokaler, mark, arbetskraft , bostäder, rekreationsområden,
kommunikationer, vägar och övrig infrastruktur samt i övrigt goda förut-
sättningar för näringslivets utveckling . Den standard som Stockholm mås-
te erbjuda ska vara attraktiv i förhållande till alternativa etableringsorter.

I takt med att staden växer och konkurrensen om marken ökar är det vik-
tigt att marken utnyttjas på det mest effektiva sättet. Det är viktigt att kun-
na tillgodose såväl behovet av nya bostäder som företagsamhetens behov
av mark och lokaler. Det är också viktigt att kunna vara tydlig mot när-
ingslivet med vilken framtida inriktning staden ser för olika företagsområ-
den.

Stadsbyggnadskontoret, Exploateringskontoret, Stockholm Business Regi-
on och Trafikkontoret har därför bedrivit ett arbete med att ta fram riktlin-
jer för utvecklingen av stadens företagsområden. Riktlinjerna ska ligga till
grund för stadens planering i och i anslutning till företagsområdena och
för stadens rådgivning i etableringsfrågor till företag. Arbetet med strate-
gin ingår som en naturlig del i stadens arbete med "Vision Stockholm
2030" och i det fortsatta översiktsplanearbetet.

Projektets uppläggning

För att samla in underlag till riktlinjerna gjordes en övergripande inventer-
ing av varje företagsområdes innehåll, användning, förutsättningar och
historiska utveckling. I detta arbete ingick också att belysa pågående pla
nering i och/eller i anslutning till respektive företagsområde och att utreda
företagares och fastighetsägares syn på områdenas framtida utveckling.
Denna inventering avrapporterades under våren 2006 till stadsbyggnads-
nämnden, exploateringsnämnden (tidigare marknämnden) och styrelsen
för Stockholm Business Region.
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Inventeringen har sedan under hösten 2006 och början av våren 2007 legat
till grund för arbetet med att ta fram riktlinjerna för den framtida utveck-
lingen av de olika företagsområdena. I riktlinjerna föreslås vilken utveck-
ling som är lämplig för respektive företagsområde baserat på vilka verk-
samheter som finns i områdena idag (kontor/bostäder, kontor/lätt industri,
industri/distribution/transport/lager/handel, tung industri och upplag), när-
heten till befintlig bostadsbebyggelse och infrastruktur samt vilka planer
som finns får nya bostäder och infrastruktur i anslutning till områdena.

Förslaget till riktlinjer har tagits fram av berörda förvaltningar och bolag,
och sedan under senare delen av våren 2007 kommunicerats med företags-
grupper som finns i företagsområdena.

Sammanfattning av förslaget till riktlinjer

Västerort
I västerort finns företagsområdena Kista Science City (Kista och Åkalla
fåretagsomr e , un a, ro en, v , v M :iriINFlt[ckl

gatan, Ulvsunda och Mariehäll . Samtliga dessa områden förslås finnas
kvar med nuvarande inriktning, men viss bostadsbebyggelse planeras i
Kista Science City, Bromsten, Ulvsunda och Mariehäll. Samtidigt finns
det plats för nyetableringar genom förtätning och detaljplaneändring inom
stort sett alla företagsområden i västerort . Det är dock brist på planlagd,
omedelbart etablerbar industrimark.

Ulvsunda och Mariehäf är stadsutvecklingsområden enligt översiktspla-
nen och ska utvecklas till en stadsbebyggelse med en blandning av nya
bostäder, arbetsplatser, service och rekreationsområden. Även Kista Sci-
ence City ska i enlighet med den av kommunfullmäktige framtagna fram-
tidsbilden utvecklas till en levande vetenskapsstad med en blandning av
arbetsplatser, bostäder och utbildning. Det innebär för huvuddelen av om-
rådet en inriktning mot kontorsbebyggelse, medan området norr om Hans-
tavägen i Akalla företagsområde föreslås inriktas mot blandade verksam-
heter, som kan ha behov av tunga transporter.

Beträffande Bromsten föreslås att områdena närmast järnvägen ska använ-
das för ickestörande verksamheter i form av exempelvis en industriby,
medan områdena utmed Spångaån i huvudsak avsätts för bostadsbebyg-
gelse. Även Vällingby/Jämtlandsgatan föreslås innehålla blandade verk-
samheter, som kan ha störande inslag.

För Lunda och Vinsta föreslås den huvudsakliga inriktningen vara blanda-
de verksamheter, som också kan vara transportintensiva och störande. Un-
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darrtagen är de delar av dessa områden som gränsar till befintlig bostads-
bebyggelse, där inriktningen bör vara icke störande verksamheter. Bostä-
der bör inte byggas i eller i närheten av kärnområdena. I både Lunda och
Vinsta har också områden identifierats , som utgör potentiell ledig mark
som kan prövas för nya verksamheter.

Lövsta - Hässelby företagsområde är reserverat för kommunaltekniska
verksamheter i översiktsplanen. I ett gemensamt tjänsteutlåtande till stads-
byggnadsnämnden och exploateringsnämnden pekas området ut som ett
framtida utbyggnadsområde för bl a bostäder. För närvarande pågår en
översyn av områdets framtida användning och innehåll, vilket kan resulte-
ra i förändring av översiktsplanen. I arbetet ska bl a klarläggas behovet av
en eventuell framtida energianläggning. Fortsatta utredningar får belysa
förutsättningarna för annan markanvändning.

Innerstaden
I innerstaden finns företagsområdena Nordvästra Kungsholmen (inklusive
Hornsberg), Norra Station (inklusive Norrtull) och Husarviken/Värtan/
Frihamnen/Loudden. Samtliga dessa områden är stadsutvecklingsområden
enligt översiktsplanen, som ska utvecklas till stadsmiljöer med en bland-
ning av arbetsplatser, bostäder, service och rekreationsområden. På Nord-
västra Kungsholmen byggs kontorslokaler och 5 000 bostäder. I Karolins-
ka - Norra Station byggs en ny vetenskapsstad med 6000 bostäder, ett nytt
universitetssjukhus, service, arbetsplatser och lokaler för forskning och
utbildning inom life science.

Planarbete pågår också i området kring Husarviken, Värtan, Frihamnen
och Loudden. Bakgrunden är Stockholms stads strategi för den framtida
utvecklingen av Stockholms hamnar, som innebär att den nuvarande con-
tainerhanteringen i Frihamnen flyttar till Norvik i Nynäshamn. Med omlo-
kaliseringen av containerhanteringen blir Värtan - Frihamnen bli en renod-
lad fårje- och kryssningshamn. De markområden som frigörs, föreslås
användas för utveckling av nya verksamheter och bostäder. Vissa delar av
området lämpar sig för verksamheterna som har anknytning till hamnen,
medan andra delar av området lämpar sig för olika typer av kontorsverk-
samheter såsom exempelvis finansiell verksamhet. Totalt planeras för
10 000 nya bostäder och 30 000 arbetsplatser i området.

Söderort
1 söderort finns företagsområdena Liljeholmen , Södra Hammarbyhamnen,
Älvsjö, Telefonplan , Skarpnäck , Skrubba, Farsta, Årsta Park, Örnsberg,
Slakthusområdet , Årsta Partihallar, Västberga, Högdalen, Snösätra, Gubb-
ängen och Sätra . Samtliga områden bör finnas kvar, om än med delvis
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ändrade verksamheter. I flertalet områden finns mark som kan prövas för
nya verksamheter.

Liljeholmen/Årstadal/Låvholmen är enligt översiktplanen stadsutveck-
lingsområde och ska utvecklas med en blandning av bostäder, arbetsplat-
ser och service. I Liljehoimen/Årstadal bör framför allt kontorsverksamhe-
ter och service tillkomma, medan Lövholmen kan innehålla mer blandade
verksamheter. Södra Hammarbyhameen ingår i Hammarby Sjöstad och
lämpar sig också får kontor och blandade verksamheter, som inte är
störande för intilliggande bostadsbebyggelse. Samma inriktning gäller för
Telefonplan och Öresberg. Älvsjö centrum är ett stadsutvecklingsområde
enligt översiktplanen och inriktningen är att förstärka Älvsjö som knut-
punkt för kollektivtrafiken med fjärr- och regionaltåg, tvärbana och tun-
nelbana. Dessutom pågår planering av nya bostäder och service.

I Skarpnäck, Skrubba, Högdalen, Sätra, Älvsjö industriområde och Far-
sta/Larsborda föreslås inriktningen fortsatt vara lätt industri, hantverk,
lager och kontor. I de fall dessa områden gränsar till befintlig bostadsbe-

rbygge se bör M te orane v tas. en sö de!ä D
dalens företagsområde anses vara lämplig för avfallshantering och annan
verksamhet som är knuten till stadens tekniska försörjning. Denna verk-
samhet bör prioriteras i planläggning och utvidgning av företagsområdet.

Västberga, Årsta partihallar och Slakthusområdet lämpar sig fortsatt för
varuhantering och transportintensiva verksamheter mot bakgrund av sitt
läge intill trafikleder. I områdena har också markområden identifierats,
som utgör potentiell ledig mark som kan prövas för nya verksamheter. I
Slakthushusområdet har diskussioner förts om den framtida utvecklingen
av området. Tills vidare gäller dagens markanvändning.

I Årsta Park föreslås en inriktning mot kontor och lager. Lagerverksamhe-
ter med många transporter bör inte dominera med tanke på närheten till
befintlig bostadsbebyggelse. Även i Årsta Park finns potentiell ledig mark
som kan prövas för nya verksamheter.

Gubbängen är ett mindre företagsområde med blandade verksamheter.
Med anledning av närheten till Skogskyrkogården bör den framtida inrikt-
ningen vara att inga störande verksamheter lokaliseras till området.

Förslag till fortsatt utveckling av företagsområdena i staden

I arbetet med riktlinjerna har frågeställningar om företagsområdenas fysis-
ka skick kommit upp. I ett flertal företagsområden anses de yttre miljöerna
behöva ses över. Det handlar om bl a skyltning, belysning, parkering, upp-
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rustning av gator, gång- och cykelvägar och trädplanteringar. Mot denna
bakgrund föreslås att initiativ tas till att långsiktigt se över företagsområ-
dena och undersöka förutsättningarna för att genomföra vissa upprust-
ningsåtgärder i områdena . Företagsområdena innebär en viktig resurs för
fbretagandet i Stockholm och det är viktigt att löpande arbeta med upp-
rustning och utveckling av områdena,

En modell som skulle kunna användas för arbetet är de s k KOM-
projekten (kvalitet och miljö), som Stockholms stad, fastighetsägare, före-
tagsgrupper och enskilda företag genomförde i början av 1990-talet. Syftet
med KOM-projekten var att med gemensamma insatser från samtliga be-
rörda aktörer genomföra åtgärder för att öka företagsområdenas attrak-
tionskraft . Trafikkontoret och Stockholm Business Region föreslås få i
uppdrag att göra en översyn av företagsområdena och initiera ett långsik-
tigt arbete i syfte att rusta upp dem. Berörda stadsdelsförvaltningar som
ansvarar för investeringar och underhåll i parkmark bör också medverka i
arbetet. Även stadsbyggnadskontoret och exploateringskontoret bör med-
verka i arbetet om frågor om detaljplaneläggning och exp oatering av
markområden uppkommer. Berörda förvaltningar återkommer till nämnd
respektive styrelse för inriktningsbeslut och kostnadsuppskattningen.
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